
۹اجتماعی

گزیده  توبه بنیاد شهید  از بنگاه داری
رویکرد جدید بنیاد شهید مبنی بر فاصله گرفتن از فعالیت های اقتصادی نویدبخش بازگشت از یک مسیر نادرست است. افشای خبر اختلاس 
5هزارمیلیاردی در  این نهاد، بیش از هر زمانی بر خروج بنیاد از بنگاه داری حکایت دارد. ما ابعاد این موضوع را با یک مسئول در  بنیاد بررسی کردیم

انتصاب  از  روز   292 عــبــدالــهــی–  مصطفی 
سیدامیرحسین قاضی زاده« به ریاست بنیاد شهید 
و امــور ایثارگران سپری شده و دغدغه مندان این 
بنیاد، منتظرند تا او برنامه خود برای خروج این نهاد 
خدمت رسان از بنگاه داری را اجرایی کند؛ برنامه ای 
که قاضی زاده به تازگی از جزئیات آن هم سخن گفته 
و روش هایی همچون تهاتر و عرضه در بورس را برای 

اجرای آن انتخاب کرده است.
طی سال های اخیر بسیاری از کارشناسان تاکید 
داشته اند که بنیاد شهید باید از بنگاه داری خارج شود 
و تمام توان خود را بر خدمت رسانی به خانواده های 
معزز شهدا، جانبازان و ایثارگران متمرکز کند. دلیل 
این تاکید و اصرار هم، مشکلات و معضلات متعدد 
فعالیت در حوزه اقتصادی است که به طور طبیعی مانع 
تمرکز روی مسئولیت اصلی و به تبع آن، ایجاد نگرانی 

و نارضایتی در جامعه هدف بوده است.

از بانکداری و بیمه تا مرغداری و معدن داری       
شهید  بنیاد  فعلی  اقتصادی  هــای  فعالیت  قطعا 
غیرقانونی نیست اما این نکته را نمی توان نادیده گرفت 
که این همه شرکت و موسسه اقتصادی، ذیل نهادی که 
مسئولیت اصلی اش خدمت رسانی است، نمی گنجد:

* بنیاد اقتصادی کوثر شامل 36 شرکت فعال در 
حوزه های کشاورزی، صنایع، عمران، معادن، مالی و 
برق و انرژی است، از جمله: مرغ اجداد زربال، مجتمع 
تولید گوشت مرغ ماهان، آبزی اکسیر کوثر، خوراک 
دام پارس، تولیدی سیم و کابل تبریز، مجتمع توسعه 
صنایع کود ایرانیان، پیمانکاری پیماب، شرکت طلای 
توسعه  معادن کوثر، سبدگردان فراز، مدیریت تولید 
برق زاگرس کوثر، خدمات بیمه ای ایمن آسایش کوثر 

و ... )منبع: سایت رسمی سازمان اقتصادی کوثر(.
* این هم فهرستی از دیگر زیرمجموعه های بنیاد 
شهید: بانک دی، بیمه دی، سازمان فرهنگی سیاحتی 
کوثر، سازمان اموال و املاک کوثر و صندوق اشتغال و 

کارآفرینی ایثارگران. 

اختلاس 5 هزار میلیاردی، مصداقی جدید        
برای یک ضرورت

اگرچه ممکن است بسیاری از شرکت هایی که از آن ها 

نام بردیم، فعالیت های اقتصادی مثبت و اثربخش 
داشته اند اما برخی از آن ها نیز با مشکلاتی مواجه 
بوده اند که سبب شده نه تنها سود و منفعتی برای 
خانواده ایثارگران نداشته باشند، بلکه آسیب هایش 
دامن گیر نام »بنیاد شهید« هم شده است. مصداق 
تازه اش را رئیس بنیاد شهید در گفت وگوی تفصیلی 
با خبرگزاری تسنیم )منتشرشده در 31 خــرداد 
1401(، مطرح کرده و گفته است: »روزهای گذشته 
مدیرعامل فعلی بانک دی، پیش من بود و گزارش 
می داد که فقط یکی از شرکت ها حدود 5هزار میلیارد 
ــدر این  تومان اختلاس انجام داده، می گفت آن ق
موضوع بزرگ بوده که ما از دستگاه های امنیتی و 
اطلاعاتی خواستیم ورود کرده و موضوع را بررسی 

کنند«.

هنوز حجم خسارت اختلاس ها  را  نمی دانیم       
قاضی زاده به مشکلات گذشته هم اشاره و تصریح 
کرده: »متأسفانه بنیاد شهید در این سال های اخیر به 
آفت های زیادی گرفتار شده، مثلًا یک گروه عمده ای از 
مدیران بانک دی دستگیر شدند و در زندان هستند، و 
هنوز ما حجم خساراتی را که وارد شده و اختلاس هایی 
را که اتفاق افتاده نمی دانیم«. قاضی زاده افزوده 
است: »این فقط یک نمونه از بانک دی بود، حالا همین 
مسائل در مجموعۀ کوثر یا در مجموعۀ صندوق ذخیره 

شاهد و جاهای مختلفی 
که اخبارش هر از گاهی به گوش 

می رسد هم تا حدی وجــود دارد، در حالی که این 
مجموعۀ انقلابی، مقدس و وابسته به شهدا، باید 

پاک ترین و تمیزترین سازمان باشد«.
قاضی زاده در ایــن گفت وگو به راهــکــارش برای 
جلوگیری از تکرار این گونه مشکلات هم اشاره کرده 
است: »من واقعاً با هدف تحول عمیق و همه جانبه وارد 
بنیاد شدم، آن چیزی هم که از من خواسته شد همین 
بود، یعنی بزرگان، صحبت های اولیه را با من داشتند 
برای این که در بنیاد شهید حاضر شوم، صحبت شان 
این بود که ما نیاز به بازخوانی نگاه حضرت امام)ره( 
در تأسیس بنیاد شهید و نگاه حضرت آقــا داریــم، 
به عبارت بهتر، باید از نو، این سازمان را بسازیم و 

جایگزین کنیم«.

دریافت اجازه خروج از بنگاه داری       
قاضی زاده ابتدای تیرماه امسال هم در برنامه زنده 
»تهران 20« جزئیات بیشتری دربــاره طــرح خود 
ارائه کرد و گفت: حوزه ماموریت بنیاد شهید کاملا 
مشخص و وظیفه ما بنگاه داری ماموریتی است، بعضی 
از بنگاه های اقتصادی فعلی ما، خــارج از موضوع 

ماموریت هاست، به همین علت حتما با اجازه ای که 
دریافت کرده ایم، به تدریج و با روش های مختلف از 

این بنگاه ها خارج می شویم.

تهاتر، عرضه در بورس و راه های دیگر       
او درباره جزئیات این روش ها هم اظهار کرد: بستگی 
به موضوع و جایگاه آن بنگاه دارد، ممکن است آن ها 
را تهاتر کرده و واگذار کنیم، شاید هم در بورس عرضه 
کنیم؛ در مجموع هر اقدامی که بتوانیم این دارایی را 
به دارایی مرتبط با حوزه ماموریتی تبدیل کنیم انجام 
خواهیم داد؛ مثلا در افزایش ظرفیت بیمارستان ها و 
آسایشگاه های بنیاد شهید، و با توسعه خدمات سفر 
به جامعه هدف افزایش مراکز اقامتی در شهرهای 

زیارتی، شمال و جنوب کشور.

2 دغدغه مهم       
رویکرد رئیس بنیاد شهید، همان چیزی است که 
سال ها مورد مطالبه بوده و به نظر می رسد قاضی زاده 
می تواند با اجرایی کردن آن، تحولی بزرگ در این بنیاد 
خدمت رسان ایجاد کند. اگرچه این اقدام  با دو دغدغه 

مهم همراه است که باید نسبت به آن حساس بود:
1. بنگاه داری ماموریتی بنیاد شهید نباید به مرور 
ــرای بنگاه داری در سایر حوزه های  به پوششی ب

غیرمرتبط تبدیل شود.
2. رویکرد خوب رئیس بنیاد برای خروج از بنگاه داری 
حتما باید زمان بندی و تقویم اجرایی مشخصی داشته 

باشد تا مشمول گذر زمان نشود.

مطالبه فراکسیون پابرجاست       
فراکسیون ایثار و شهادت مجلس هم همانند گذشته 
بر ضرورت خروج بنیاد شهید از بنگاه داری تاکید دارد. 
»حسن نــوروزی« رئیس این فراکسیون به خراسان 
می گوید: این موضوع همچنان مطالبه ما در مجلس 
است و آن را پیگیری خواهیم کرد. نوروزی این نکته 
را هم مطرح می کند که در جلسه آتی فراکسیون که 
با حضور مسئولان بنیاد شهید برگزار خواهد شد، 
موضوع اختلاس 5 هزار میلیارد تومانی که رئیس 
بنیاد به آن اشــاره کرده است نیز مورد بررسی قرار 

خواهد گرفت.

چهارشنبه ۸ تیر ۱۴۰۱
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»سید حمیدرضا طباطبایی«، مشاور رئیس و مدیرکل ارتباطات و اطلاع رسانی 
بنیاد شهید و امور ایثارگران، در گفت وگو با خراسان، توضیحاتی در این باره 

ارائه کرد:
* قرار بود بنیاد شهید در حوزه اقتصادی فعالیت کند که از بودجه دولتی بی نیاز 
شود، اما مثلا در سال گذشته بودجه دولتی بنیاد 31 هزار میلیارد تومان بود 
و در مقابل، از سازمان اقتصادی کوثر که بزرگ ترین مجموعه اقتصادی ذیل 
بنیاد شهید است، فقط 200 میلیارد تومان در اختیار بنیاد قرار گرفت که با این 

میزان، نبودش هم چندان مهم نیست.
* برنامه های تحولی بنیاد شهید بر محور خروج از بنگاه داری است؛ البته در 
حوزه هایی مانند تولید تجهیزات فناورانه پزشکی مورد نیاز جانبازان و مراکز 
اقامتی زیارتی و سیاحتی که خدماتش به درد خانواده ایثارگران می خورد، 

حضور   بنیاد   را   مفید می دانیم.

* اما برخی مجموعه ها مانند بانک دی و تعدادی 
از شرکت ها متعلق به خود خانواده شهداست 
و سهامدار آن هستند کــه قطعا قابل فــروش 
 و واگـــذاری نیست. در این مــورد هم نظر دکتر 

قاضی زاده این است که خود سهامداران باید اختیار اداره مجموعه را برعهده 
بگیرند و بنیاد هم به عنوان ناظر حضور داشته باشد نه عامل.

* در موضوعاتی مانند اختلاسی که اخیرا مطرح شده، پرونده هایی وجود 
دارد که اغلب مربوط به چهار-پنج سال قبل است و اعلام جزئیات آن برعهده 
دستگاه های نظارتی است. برخی می گویند اگر این پرونده ها قدیمی است، 
چرا الان درباره آن صحبت می کنیم، اما موضوع این است که باید مطلع باشیم 
وقتی می خواهیم تغییری ایجاد کنیم، نمی شود درباره بنگاهی که وضعیتش 
نامشخص است و پرونده باز دارد کاری انجام داد و تصمیم مدیریتی اتخاذ کرد.

مدیرکل ارتباطات و اطلاع رسانی بنیاد شهید و امور ایثارگران: 
   

قرار بود بنیاد شهید با بنگاه داری از بودجه دولتی بی نیاز شود که نشد

رسانه های جهان 

ایندیپندنت: 
ردپایی  کشف 
ــروس فلج  از وی
اطـــــفـــــال در 
ــول آزمــایــش  ط
کارخانه  در  فــاضــلاب  معمول 
لندن،  شمال  فاضلاب  تصفیه 
به راه انــدازی تحقیقات »فوری« 
ناخوشایند  خاطره  منجرشد و 
که  را  وحشتناک  بیماری  ایــن 
ــت آن را  ــاری مــمــکــن اسـ ــی ــس ب
ــرض کنند،  ــده فـ ــن ش ــه ک ــش ری
ــاره زنــده کــرده اســت. هنوز  دوب
ــوردی از فــلــج اطــفــال  ــچ م ــی ه
تایید  ــا  ی ــزارش  ــ گ بریتانیا  در 
نشده اســت؛ اما اگر قــرار باشد 
ــزارش یــا تایید شـــود، در  کــه گـ
مورد  اولین  گذشته  ســال   40
بریتانیا  در  تشخیص داده شده 
خــواهــد بـــود. آغـــاز همه گیری 
ــروس کرونا در سال 2020  وی
مدیریت واکسن های فلج اطفال 
برای کودکان را هم مختل کرد و 

باعث شد تزریق آن کاهش یابد.

ــوز: ــ ــی ــ ــورون ــ  ی
طلا  جویندگان 
در یوکان کانادا  
یک بچه ماموت 
کشف  پشمالو 
کرده اند. این ماموت که مربوط به 
عصر یخبندان است،  بیش از 30 
هزارسال قدمت دارد.  تصاویر 
بقایای ایــن بچه مــامــوت نشان 
می دهد که پوست آن هنوز دست 
نخورده و از آسیب و تجزیه مصون 
مانده اســت و حتی مقداری مو 

هنوز به بدن آن چسبیده است. 

یک توئیت

وعده وزیر ارتباطات:

تا مهرماه  ۷۰ درصد به ظرفیت 
اینترنت کشور افزوده می شود

تلویزیونی  بــرنــامــه  در  زارع پــــور  عیسی 
جهان آرا وعده داد به زودی با هماهنگی 
دستگاه های مختلف، برخی پلتفرم های 
فیلترشده برای یک سری اقشار خاص باز 
شــود. بخش های مهم صحبت های وزیر 
ارتباطات را به نقل از  جهان نیوز و سایت 

دیجیاتو مرور می کنیم:
ــا هماهنگی  ــا ب ــبــال آن هستیم ت * بــه دن
دستگاه های مختلف، در آینده نزدیک برخی 
اقشار خاص مثل اساتید یا خبرنگاران، برخی 
پلتفرم های فیلترشده براساس نیاز این افراد 

برایشان گشایش ]رفع فیلتر[ شود.
* تــا مهرماه، ۷0 درصــد بــه ظرفیت کل 
اینترنت کشور افزوده خواهد شد و سرعت 

بهبود می یابد.
ــور در  ــت نـ ــرع ــه ایــنــتــرنــت بــا س ــ ــا ارائـ *مـ
برنامه هایمان داریم و هیچ کس به دنبال قطع 
اینترنت نیست. البته باید پلتفرم های بومی 
خودمان را نیز داشته باشیم و از ظرفیت های 

موجود استفاده کنیم.
*شــورای عالی فضای مجازی دستگاه ها 
را مکلف کرده محیطی ایمن و مفید برای 
کودکان در اینترنت فراهم کنند؛ والدین 
می توانند با یک کد دستوری برگشت پذیر، 
اینترنت سیم کارت را وارد محیط امن کنند.
دستگاه های فرهنگی، محتوای سفید را 
سیم کارت  میلیون  یک  می کنند.  معین 

کودک هم فراهم شده است.
*من مسئول فیلترینگ نیستم اما به دنبال 
گشایش هایی هستیم، مثلًا این که بعضی 
برای  فیلترشده  پلتفرم های  و  سایت ها 
برخی اقشار که نیاز به آن ها دارند باز شود. 
دولت به دنبال قطع اینترنت نیست البته 
باید به دنبال پلتفرم های بومی خودمان 
هم باشیم. از شهریور سال گذشته به دنبال 
اصلاح طرح صیانت بودم.به مردم اطمینان 
می دهم هیچ یک از سیاست گذاران به دنبال 
قطع اینترنت نیستند ولی باید فضای امن و 

قاعده مند برای فضای مجازی ایجاد کنیم.

بخشی از پیگیری ها و گزارش های خراسان در سال های اخیر 

درنقد بنگاه داری های بنیاد شهید 


